
MILACA CITY COUNCIL MINUTES 

JUNE 23, 2015 

 

The regular meeting of the Milaca City Council was called to order at 6:30 p.m. by Mayor Harold 

Pedersen.  Upon roll call the following Council members were present:  Dillan and Muller. Council 

members Johnson and Gahm were absent. 

Staff present:  Lerud and Toven 

Others present:  Jeff Hage, Nate Vasser, and Jeff Hansen 

Motion by Dillan, second by Muller to approve the consent agenda: 

1. Minutes of the May 21, 2015 meeting. 

2. General bills; 815109E‐815114E, 815124E, #41339‐41345, #41400‐41412, #41416‐41472, 

$327,828.73; Liquor bills,915018E‐915021E, #23297‐23317, #23350‐23359, $166,690.11. 

3. Transfer $300 from HCP to Rec Fest. 

4. City Treasurer’s report. 

All present voted in favor. 

Laurie Gahm arrived at 6:33. 

Mayor Pedersen opened citizen’s forum and invited anyone to speak to an item not on the agenda.  

Nate Vasser from CenterPoint Energy presented a donation in the amount of $2,200 for the fire 

department to help purchase SCBA bottles.  He said their community partnership grant program has 

donated $1.38 million in the past twelve years to communities they serve to help purchase public safety 

equipment.  The council thanked him for the donation. 

Jeff Hansen said he and his neighbors are concerned about the speed and noise of traffic on 3rd Avenue 

NW from 10th Street to the school.  He said there have been many instances of high speed and loud 

music and mufflers that rattle windows.  He said he has visited with the police and they said they are 

aware of the problem, but have limited resources.  Council member Gahm said the same problem also 

exists on 2nd Avenue NW.  Hansen said for safety sake something needed to be done.  Lerud said he 

would meet with Quaintance and come up with some different strategies and tactics to see if we can 

solve the problem. 

No one else came forward. 

The State demographer sent the city notice of its population estimate for 2014 and it is 2,911. 

Motion by Muller, second by Gahm to dispense with the first reading, hold the second reading and for 

passage of Ordinance No. 413 

 



ORDINANCE NO. 413 

AN ORDINANCE ENACTING AND ADOPTING A SUPPLEMENT TO THE CODE OF ORDINANCES FOR THE 

CITY OF MILACA, MN 

 

Mayor Pedersen said the council has to annually adopt an ordinance that approves codifying the 

previous year’s ordinances into the city code. 

Upon voting all present voted in favor. 

Motion by Dillan, second by Muller to hold the first reading of Ordinance No. 414 

ORDINANCE NO. 414 

AN ORDINANCE REGULATING THE USE OF HORSE, MULES AND ALL MEMBERS OF THE EQUINE FAMILY 

WITHIN PUBLIC RIGHTS OF WAY AND ON ROADWAYS WITHIN THE CITY OF MILACA 

 

Lerud said he has received numerous complaints about donkeys and horses defecating on the street and 

not being cleaned up.  Lerud said he has met with the leaders of the two Amish families and talked 

about the issue and possible solutions.  Lerud said they were very cordial and understood the problem, 

but they did not offer any solutions.  He said that we do not permit other animals to defecate on public 

property, and he did not think there should be an exception here.  Mayor Pedersen said the proposed 

ordinance is specific to roadways, but he said what about parks or where the hitching posts are.  Toven 

said he could work up language to address that as well as pedestrian trails. 

Upon voting all voted in favor. 

There was no planning commission meeting in June. 

The minutes of last week’s economic development commission meeting were on the desk. 

Council member Muller said the fly in information is out.  He said the skydivers have been busy on the 

weekends, but little activity during the week. 

Mayor Pedersen said the band shell project is proceeding and he hopped to have some pavers put in 

before Rec Fest.  He said the commission expressed concern about the cameras and that they are not as 

detailed as was planned.  Lerud said the cameras do show activity and in many cases it is enough for the 

police to identify who the people are.  Mayor Pedersen asked where the police reserve force planning 

was at.  Lerud said it will take a financial commitment from the city, so it would be a 2016 budget item, 

but the Chief was in favor of creating such a force.  The bid opening for the Rec Park and splash pad will 

be July 8 and the council will consider them at the July meeting.  Council member Dillan asked what was 

being done with the disc area south of the trail.  Mayor Pedersen said the plan is to seed that area, as 

well as the skating rink, but the weather has not been cooperating. 

Council member Dillan said the DAC clients have put out the flower posts and are watering and 

maintaining them this summer.  He said the farmer’s market signs are coming tomorrow and the market 



is going well.  He said the pocket park will be done this weekend, and activities will be done with funds 

from the BC/BS grant. 

Mayor Pedersen asked Lerud if he has heard from the horse club.  Lerud said he has not heard any 

response. 

Mayor Pedersen called for Council comments. 

Council member Gahm asked who is responsible for the sidewalks on main street.  Lerud said that is the 

responsibility of the adjoining property owner.  He said the city has never aggressively told a business to 

replace their sidewalks, but we do pass on complaint that we hear. 

Council member Dillan said there is one raised board on the pedestrian bridge.  Lerud said he would 

pass it on to Moyer to paint the edge. 

Council member Muller asked who sets speed limits on county roads.  Lerud said the county sets them.  

Muller said that he thought Central Avenue speed limits should be lowered 45 all the way up to county 

road 9 due to the traffic from the golf course.   

Mayor Pedersen said there are 63 campers already registered for Rec Fest.  He thanked the chamber for 

all of their work surrounding the festival and parade.  Mayor Pedersen asked if a letter could be sent to 

the local utility companies regarding the condition of their utility peds.  Lerud said he would send them a 

letter.  Mayor Pedersen said there will be a presentation from Rep. Nolan about available federal grants.  

He said he was attending the meeting on June 30 at 9:00 and invited anyone to share possible ideas for 

grants. 

Mayor Pedersen said he is concerned about the doctor situation in Milaca.  He said in the past year or so 

three health care providers have left the clinic, and two other doctors are over retirement age and could 

go anytime.  He said that he has repeatedly left messages with Fairview about the issue but has heard 

nothing back.  He asked what the city could do for health care for area residents.  Council member 

Gahm said she one of the complaints she has heard is how difficult it is to get appointments.  She 

suggested some type of meeting/open house with residents to discuss.  Lerud said that he would be 

willing to write a letter to the system president to let them know the city’s concerns and expectations. 

With no other business a motion to adjourn was made by Gahm, second by Muller, all present voted in 

favor and the meeting adjourned at 7:25. 

 

                _______________________________ 

                Mayor Harold Pedersen 

ATTEST 

 

__________________________ 

Greg Lerud, City Manager 


